

**AWARD CITATION**

Surname, name and middle name	YAKHONTOV GEORGIJ NIKOLAEVICH
Rank	Lt. Colonel
Position and unit	Head of the aerial photography service, Headquarters of 1 Airforce.

is recommended for order "RED STAR"

- |  |   |
|--|---|
| 1. Birth year                                      | 1900  |
| 2. Nationality                                     | Russian   |
| 3. In Red Army service since                       | September 1919  |
| 4. Party membership                                | VKP(b) member since 1942  |
| 5. Participation in combat (where, when)           | On the Western and Southern fronts in 1920;<br>Karelian front in 1921; liberation campaign of the<br>Western Belorussia in 1939; Finnish front in 1940. |
| 6. Wounds and contusions                           | None  |
| 7. Previous awards and commendations               | Medal "XX year RKKA", order "Red Star".   |
| 8. Drafted by which induction station              | Zaraysk military commissariat, Moscow region.   |
| 9. Awardee's and his family permanent home address | <i>intentionally obscured</i>   |

---

**I. Brief and specific description of the personal feat or merits**

---

Lt. Colonel YAKHONTOV participated in the civil war and in the war against the White Finns. He is a veteran of the Patriotic war since 22 June 1941 and is one of the most senior servicemen of the aerial photography service of the Red Army Airforce.

Being one of the heads of the aerial photography service, his dedication and persistence achieved such situation, when aerial photography service plays leading role in the air reconnaissance in the 1st Airforce.

Every month, the reconnaissance and combat aviation crews of the 1st Airforce perform 350-400 photography missions. In total during the last year, over 4000 photography missions were made covering area over 140.000 square kilometres.

Under comrade YAKHONTOV's leadership, one of the units of the 1st Airforce invented a cradle suspension device for a photo camera intended to be used on reconnaissance and fighter aircrafts. Designed and manufactured for practical use photography setups for single and dual cameras intended for use on all types of fighter airplanes. Designed and mass produced device for automatic photo control of bomb strikes.

Lt. Colonel YAKHONTOV also performs the office of the senior aide to the chief of staff of the intelligence department of the 1st Airforce. He takes direct part in the operative work of the 1st Airforce headquarters. He effectively plans reconnaissance missions for his subordinates units and persistently controls the results.

According to the feedback of the headquarters of the Western front and the headquarters of the field armies, the aerial photography service adequately informed the commanders of our armies with intelligence information on the enemy system of fortification, firing positions, and anti-tank obstacles.

During the enemy retreat (February 1943), the aerial photography service promptly uncovered enemy's new fallback positions. As evaluated by the chief of the aerial photography service of the Red Army airforce, the aerial photography service of the 1st Airforce takes the 1st place among all the aviation armies of all fronts.

For skilful leadership of the aerial photography service and for persistence in delivering the photography intelligence data to the ground forces, Lt. Colonel YAKHONTOV deserves state award "RED STAR".

Head of the intelligence department of 1 Airforce  
28 May 1943                                      Captain    *signature*    /FASTOVSCHUK/

---

**II. Conclusion of the superiors**

---

He deserves order "PATRIOTIC WAR II CLASS"

---

**III. Conclusion of Army Military Council**

---

He deserves order "PATRIOTIC WAR II CLASS"

---

**IV. Conclusion of the Front Military Council**

---

3

Обязательно все графы заполнять полностью

## НАГРАДНОЙ ЛИСТ

Фамилия, имя и отчество ЯХОНТОВ Георгий Николаевич

Военное звание Подполковник

Должность, часть Начальник Аэрофотослужбы Штаба I ВА

Представляется к ордену "КРАСНАЯ ЗВЕЗДА"

1. Год рождения 1900 2. Национальность русский

3. С какого времени состоит в Красной Армии сент. 1919г. 4. Партийность чл. ВКП/б/ с 1942г.

5. Участие в боях (где и когда) На Западном и южном фронте 1920г., Карельский фронт 1921г., освободит. поход Зап. Белоруссии 1939г., финский фронт 1940г

6. Имеет ли ранения и контузии нет

7. Чем ранее награжден (за какие отличия) Медаль "20 лет РККА", орден "КРАСНАЯ ЗВЕЗДА".

8. Каким РВК призван Зарайским Московской области

9. Постоянный домашний адрес: (представляемого к награждению или его семья) \_\_\_\_\_

### I. Краткое, конкретное изложение личного боевого подвига или заслуг.

Подполковник ЯХОНТОВ участник гражданской войны и войны с белофиннами. В Отечественной войне участвует с 22 июня 1941 года и является одним из старейших работников аэрофотослужбы ВВС КА.

Будучи основным руководителем аэрофотослужбы своей энергией и настойчивостью добился того положения, что аэрофотослужба заняла ведущее место в системе воздушной разведки I ВА.

Ежемесячно экипажами разведывательной и боевой авиации Армии производится по 350-400 с"емок и за истекший год выполнено свыше 4000 с"емок и заснята местность общей площадью свыше 140.000 кв.к.лм.

Под руководством т. ЯХОНТОВА в части Армии изобретена качающаяся фотоустановка для разведчиков и истребителей, сконструированы и использованы в практической работе одиночные и спаренные фотоустановки на все типы истребителей, сконструирован и находится в серийном производстве автомат для фотоконтроля бомбометания.

Подполковник ЯХОНТОВ являясь одновременно Старшим помощником Начальника РО Штаба I ВА принимает непосредственное участие в оперативной работе отдела, грамотно ставит задачи по разведке частям и настойчиво проверяет их выполнение.

По отзывам Штаба Запфронта - штабов наземных Армий - фотослужба вполне обеспечила наземное командование данными о системе обороны противника, месторасположение огневых точек у противника и противопехотных препятствий.

В период отхода противника /февраль 1943 г./ аэрофотослужба своевременно вскрыла новый подготавливаемый противником рубеж обороны. По оценке Начальника аэрофотослужбы ВВС КА фотослужба I ВА получила I-ое место среди всех Воздушных Армий и ВВС фронтов.

За умелое руководство аэрофотослужб и настойчивость в доведении данных аэрофоторазведки до наземных войск Подполковник ЯХОНТОВ достоин правительственной награды ордена "КРАСНАЯ ЗВЕЗДА".

НАЧАЛЬНИК РАЗВЕДОТДЕЛА ШТАБА I ВА

ПОЛКОВНИК *И. Я. Фастовщук* /ФАСТОВЩУК/

"28" мая 1943 года.

Командир (Начальник)

(звание)

194 г.

322

II. Заключение вышестоящих начальников

Действ. поручик, командир  
ордена Отечественной войны 1-й степени  
А. Яковлев

Командир (Начальник)

(звание)

194 г.

III. Заключение Военного Совета Армии

Орден „Отечественная война 1-й степени“  
А. Яковлев

Командующий „ Армией

Член Военного Совета

(звание)

(звание)

194 г.

IV. Заключение Военного Совета фронта (Округа)

Командующий

Член Военного Совета

(звание)

(звание)

Начальник Штаба

(звание)

194 г.